
جای خالی ایران در توافق نامه های محیط زیستی

چرا پیوستن به معاهده پاریس مهم است؟
بیست و نهمین اجلاس سالانه کنفرانس تغییرات اقلیمی 
کو پایتخت  کاپ ۲۹(، در حالی در با سازمان ملل متحد )
جمهوری آذربایجان، آغاز  شد که محور اصلی آن بر یکی از 
ستون های کلیدی اقدامات اقلیمی و تامین مالی متمرکز 
بود. شینا انصاری، رئیس سازمان محیط زیست ایران به 
نمایندگی از رئیس جمهور در روز نخست اجلاس کاپ ۲۹ 
کو با رئیس جمهوری و وزیر خارجه ترکیه، نخست وزیر  در با
کستان، رئیس اقلیم کردستان، رئیس  و وزیر تغییر اقلیم پا
بنگلادش،  نخست وزیر  کویت،  ولیعهد  امارات،  دولت 
سابق  معاون   ، لامپور کوالا شهردار  نپال،  رئیس جمهور 
کل سازمان ملل، وزیر محیط زیست آذربایجان و  دبیر 
رئیس کاپ ۲۹ دیدار و گفت وگو کرد. هدف اجلاس کاپ، 
کسید کربن است تا از این  محدودکردن انتشار گاز دی ا
طریق بتوان افزایش دمای کره زمین را در حد یک ونیم 
درجه سانتی گراد و به محدوده دوران پیش از صنعتی شدن 
جهان است، برگرداند. موضوع اصلی بحث در اجلاس 
درحال   کشورهای  برای  مالی  کمک  جمع آوری  امسال 
توسعه بود تا این کشورها بتوانند خود را متناسب با تغییرات 
اقلیمی تطبیق دهند. بسیاری از کشورها، در سال های 
اخیر شاهد بحران های آب و هوایی غیرقابل پیش بینی 
و آلودگی هوا بوده اند. کشورهای فقیرتر برای تغییر منابع 
ک دچار مشکلات مختلفی هستند.  انرژی خود به منابع پا
در واقع کشورها به دنبال راهکاری بودند که بر همسویی 
کید داشته  همه جریان های مالی با اهداف توافق پاریس تا
باشند. چه آنکه این چارچوب باید شامل تامین مالی 
بین المللی، تدابیر حمایتی داخلی عمومی و مکانیسم های 
مالی نوآورانه برای جذب سرمایه گذاری خصوصی شود. 
کارشناسان معتقدند باید به نیازهای حیاتی تغییر جهت 
جریان های مالی از سوخت های فسیلی به سمت بهره گیری 
به صفر  گذار  از سرمایه گذاری های خصوصی در مسیر 
خالص کربن )Net Zero Carbon( و تقویت تاب آوری اقلیمی 
در کشورهای در حال توسعه پرداخت. از این رو ناظران 
کرات در کاپ بیست و نهم باید  سیاسی انتظار داشتند مذا
گیر  دستورالعمل هایی برای تامین مالی اقلیمی عادلانه و فرا
ارائه بدهد که نیازهای کاهش انتشار گازهای گلخانه ای و 
سازگاری با تغییرات اقلیمی را به  طور متوازن مورد توجه 
قرار بدهد و همچنین الزامات و تدابیر قوی جنسیتی و 
حقوق بشری را در تصمیم نهایی خود بگنجاند. موضوعی 
که مرتبط با نگرانی های آینده درباره چالش های محیط 
زیستی بود و مسئولان کنفرانس نیز به آن اشاره کردند. در 
همین حال سیمون استیل، رئیس کنوانسیون چارچوب 
تغییر اقلیم سازمان ملل متحد در سخنرانی افتتاحیه خود 
کو اعلام کرد که تامین مالی کمک های  در کاپ-۲۹ در با
کمک خیریه«  آب و هوایی توسط کشورهای ثروتمند یک »
نیست، بلکه »به نفع همه« است. این مقام سازمان ملل از 
کشورها خواست تا نشان دهند که »همکاری جهانی متوقف 
نشده است. به گفته سازمان هواشناسی بین المللی، یک 
نهاد سازمان ملل که شش پایگاه داده  بین المللی بزرگ را 
گردآوری می کند، سال های ۲۰۱۵ تا ۲۰۲۴ گرم ترین دهه ای 
کنون اندازه گیری شده است. دبیرکل سازمان  است که تا
و  بارندگی ها  کرد:  خاطرنشان  بین المللی  هواشناسی 
سیلاب های بی سابقه، تشدید سریع طوفان های استوایی، 
آتش سوزی های  ، خشکسالی سرسخت و  گرمای مرگبار
فاجعه باری که امسال در نقاط مختلف جهان شاهد آن 
بودیم متاسفانه واقعیت جدید ما و عصاره آینده ای است 
که در انتظار ماست. برای رفع نگرانی های جهانی درباره 
چالش های محیط زیستی توسعه در کشورهای جهان، بر 
اساس گزارش سازمان های بین المللی، تا سقف ۱۰۰ میلیارد 
کمک مالی را برای اولین در سال ۲۰۲۲ عملی کرد. از این 
ح دیگری بانام »اهداف  رو قرار است بعد از سال ۲۰۲۵، طر
کمی و جمعی جدید جهت حمایت مالی برای تغییرات 
کیو جی گفته می شود به  که به اختصاران سی  اقلیمی« 
اجرا دربیاید و یکی از سرفصل های مهم نشست کاپ ۲۹ 
ح جدید  کو، تعیین هدف های مالی برای این طر در شهر با
است. کشورهای درحال  توسعه می گویند برای رسیدن به 
اهداف اقلیمی نیاز به ۱/۱ تا ۱/3 تریلیون کمک مالی دارند 
اما کشورهای توسعه  یافته می خواهند کمک ها در حد ۱۰۰ 

میلیارد دلار نگه  داشته شوند.

   پیوستن به توافق پاریس
تحلیلگران معتقدند ایران به عنوان یکی از اعضای 
کنوانسیون چارچوب سازمان ملل متحد در مورد تغییرات 
و  حقوق  از  اقلیمی  بین المللی  کرات  مذا در  اقلیمی، 
مسئولیت های مرتبط با این کنوانسیون برخوردار است. با 
این حال، به دلیل عدم عضویت در توافق پاریس، ایران در 
کرات کلیدی مرتبط با اجرای  فرآیند تصمیم گیری ها و مذا
این توافق و تعیین اهداف بلندمدت برای کاهش انتشار 
گازهای گلخانه ای نقش فعالی ندارد. این وضعیت می تواند 
محدودیت هایی برای ایران در دسترسی به منابع مالی 
و فنی بین المللی که برای حمایت از اقدامات اقلیمی در 
چارچوب توافق پاریس اختصاص یافته اند، ایجاد کند. از 
، عدم حضور ایران در این توافق باعث می شود  سوی دیگر
که کشور نتواند به  طور کامل در تعیین مسیر جهانی مقابله 
با تغییرات اقلیمی و دفاع از منافع خود در این زمینه 
تاثیرگذار باشد. پیوستن ایران به توافق پاریس یک ضرورت 
حیاتی برای کشور در مواجهه با چالش های اقلیمی است. 
برای کشوری مانند ایران که دارای منابع غنی سوخت های 
فسیلی است، پیوستن به توافق پاریس نه تنها یک چالش 
نیست، بلکه یک فرصت است. وابستگی به نفت و گاز به 
عنوان منابع اصلی درآمد کشور ما، در جهانی که به سمت 
کاهش مصرف سوخت های فسیلی و افزایش استفاده 
ک حرکت می کند، می تواند به تدریج به  از انرژی های پا
کشور آسیب برساند. چه آنکه در صورت عدم  اقتصاد 
عضویت در چنین توافقاتی در سال های آینده و با اتخاذ 
تصمیمات اثرگذار بر سرنوشت سایر کشورها، در صورت 
تحریم چنین توافقاتی از سوی ایران شاهد تحمیل اراده 
جمعی کشورهای جهان بر ایران خواهیم بود. موضوعی 

که در جریان عدم عضویت در FATF شاهد آن هستیم.

آرمان ملی- حمید شجاعی: چندی پیش بود که با اعلام 
دولت مازوت سوزی در نیروگاه ها ممنوع شد و به تبع آن 
خاموشی ها به شکل امروزی در برق خانگی اتفاق افتاد که 
کنش هایی نیز مواجه گردید. اما  بعضا نیز با نارضایتی ها و وا
در این میان این پرسش مهم نیز مطرح شد که آیا تبلیغاتی که 
ح شده بود، واقعیت نداشت؟  قبلا درباره رفع ناترازی ها مطر
نکته جالب اینکه آنهایی که تا دیروز رفع ناترازی  برق را به عنوان 
دستاورد بزرگ فریاد می زدند، چرا امروز سینه خود را سپر 
نمی کنند تا از آن اقدامات دفاع کنند؟ جالب اینکه اینها در فرار 
به جلو و فرافکنی آشکار شرایط فعلی را به عملکرد دولتی ربط 
می دهند که تا امروز نزدیک صد روز از آغاز به کارش گذشته 
است. برخی حتی در قدمی  فراتر، دولت روحانی را مورد هجمه 
قرار می دهند و مدعی هستند که در دولت او موجبات این 
ناترازی ها فراهم آمد. در این راستا کافی است نگاهی به خط 
رسانه ای رسانه های دست راستی و منتقد دولت بزنیم تا 
دریابیم که چه نگاهی به موضوع ناترازی داشته اند. رجانیوز 
تیتر زده بود »رکورد بین المللی دولت شهید رئیسی در توسعه 
صنعت برق«. کیهان تیتر زد »خداحافظی کشور با تنش آب و 
برق در دولت شهید رئیسی« و دانشجو با تیتر »خاموشی ها 
در دولت سیزدهم خاموش شد«، عملکرد دولت قبل را در 
حوزه ناترازی برق برجسته می کردند. جالب تر اینکه امروز 
همان ها دولت پزشکیان را می زنند که قبلا چه بود و الان چه 
شده است. لذا شرایط امروز ناترازی ها در برق حاصل عملکرد 
گر  بد و انتقادآمیز در گذشته بوده است. پرسش این است که ا
عملکرد دولت سیزدهم در حوره ناترازی ها خوب بود چرا امروز 
کشور همچنان درگیر ناترازی در برق است؟ آن هم در دولتی 
؟ واقعیت این است که تا وقتی به همه چیز با عینک  تازه کار
سیاسی و جناحی نگاه  کنیم و چیزی را گردن نگیریم همین 
می شود که مخالفان و منتقدان در اتخاذ مواضع همیشه تمام 
تقصیر را به گردن دولت های قبل و بعد از رئیسی انداخته اند. 

   میراث نهادینه شده 
معمول است در مسائلی که مستقیما با زندگی مردم در 
ارتباط باشد به طور مشخص آنها دولت وقت را مقصر جلوه 
می دهند و کاری به ریشه ها و مسائلی که باعث بروز برخی 
بحران ها شده ندارند. اما واقعیت این است که هر علتی را 
معلولی است و به تبع آن بدر به وقع پیوستن هر بحرانی نیز 
گر بدان دلایل پرداخته شود بهتر  دلایلی مستتر است که ا
می توان ریشه مشکلات را پیدا نمود و بحران را چاره کرد. تبعا 
ریشه مشکلات امروز نیز در عملکردهای دیروز است. چه 
کنش ها به مساله ناترازی ها بیندازیم  گر نگاهی به وا اینکه ا
مشخص خواهد شد که ماجرا از چه قرار است. چنانکه مهدی 
عرب صادق، کارشناس حوزه انرژی در این خصوص گفت: 
در نیمه نخست سال ۱۴۰3، 8 درصد کاهش در تأمین گاز 
نیروگاه ها منجر به رشد ۲ برابری میزان مازوت و ۱. 8 برابری 
میزان گازوئیل شده است و نکته نگران کننده این است که 
میزان پرشدگی مخازن نسبت به سال قبل از 88 درصد به 

۴۴ درصد رسیده است، یعنی ۵۰ درصد بر ناترازی سوخت 
نسبت به سال گذشته افزوده شده است و متأسفانه نتیجه 
بخش خاموشی گسترده در زمستان خواهد بود، که این 
بی تعهدی وزارت نیرو دولت سیزدهم نسبت به دولت جدید 
گر خوشبین باشیم و نگوییم دام دولت  را اثبات می کند، ا
سیزدهم است«. محمد مهاجری فعال رسانه ای اصولگرا نیز 
در خصوص جنجال های دلواپسان علیه دولت پزشکیان 
در ایکس نوشت: »دلواپسان، تقصیر کمبود برق را به گردن 
دولت پزشکیان و روحانی و دولت های قبل از آن )بروید تا 
دوره خشایارشاه( می اندازند و جوری حرف می زنند که انگار 
گر وجود داشته، بود  دولت سیزدهم اصلا وجود نداشته یا ا
و نبودش فرقی نمی کرده! چرا خودزنی می کنند اینها؟«. 
واقعیت این است که آنچه دولت چهاردهم تحویل گرفت 
کشوری با ۲۵ درصد کسری برق در تابستان، حدود ۴۰ درصد 
کسری گاز در زمستان، ۲۵ درصد کسری بنزین بوده است و 
گر بگوییم که دولت پزشکیان امروز چیزی شبیه به  شاید ا
هیچ در اختیار دارد، با ناترازی های مختلفی روبه رو است و 
در نهایت آورده ای از گذشته که بتواند بر مبنای آن امور را 
پیش ببرد در اختیار ندارد چیزی به گزافه نرفته است. لذا 
می توان گفت شرایط حاضر در ناترازی های برق و خاموشی ها 
میراث به جا مانده از دولت سیزدهم است و آنچه که امروز در 
خصوص عملکردهای دولت شاهد هستیم بیشتر ابتکارات 

خود دولت پزشکیان است. 
 

    رویکرد دولت
هر چند که انتقادات در حوزه ناترازی های برق زیاد است و 
منتقدان، مخالفان و دلواپسان نیز همین مساله را دستاویزی 

برای حمله به دولت قرار داده اند اما باید عملکردها به نوعی 
باشد که کمترین هزینه ها و مشکلات در این حوزه اتفاق 
بیفتد و از طرف دیگر نیز در مجموعه وزارت نیرو افرادی به 
گفتمان وفاق ملی باور دارند در اداره امور قرار گیرند. قدرمسلم 
حضور برخی افراد از مجموعه های مختلف و منتقد دولت 
در این وزارتخانه فقط موجبات انتقادات بیشتر به دولت در 
این حوزه را فراهم می آورد.  آنچه که مسلم است در شرایط 
فعلی که صنعت برق ایران با مشکلات عمده ای مانند کمبود 
تولید، فرسودگی زیرساخت ها و افزایش تقاضا روبه روست، 
مجموعه ای از راهکارهای کوتاه مدت و بلندمدت برای بهبود 
وضعیت ضروری بوده، افزایش سرمایه گذاری در زیرساخت ها 
سرمایه گذاری در نوسازی شبکه توزیع و انتقال برق برای 
کاهش تلفات و افزایش بهره وری ضروری است. این اقدام 
می تواند به کاهش خاموشی ها و افزایش پایداری شبکه کمک 
، ساخت نیروگاه های جدید با فناوری های  کند. از سوی دیگر
پیشرفته و بهره وری بالا هم باید در اولویت قرار گیرد. با این 
حال دولت نیز همه تلاش خود را در جهت حل و فصل مساله 
ناترازی های برق و خاموشی ها به کار گرفته است. چنانکه 
روزگذشته نیز رئیس جمهور در حاشیه جلسه هیأت دولت در 
جمع خبر نگاران گفت: »ما در رابطه با بحث هایی که وجود 
دارد چون ذخایرمان کم است و در زمستان ممکن است با 
مشکل مواجه شویم مجبوریم ذخایر نیروگاه را طوری تنظیم 
گر الان فکر نکنیم  کنیم که در زمستان به مشکل برنخوریم. ا
ممکن است در زمستان با خطر زیادی مواجه باشیم.« این 
رویکرد مسعود پزشکیان نشان می دهد که دولت پاسخگو 
است و در خصوص آنچه که انجام می دهد، خود را مسئول 

می داند. 
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کنش ها به آن را بررسی می کند »آرمان ملی« ناترازی برق و وا

ناترازی در انرژی نهادینه شده است 
   مسعود پزشکیان: مجبوریم ذخایر نیروگاه ها را طوری تنظیم کنیم که در زمستان به مشکل برنخوریم

آرمان ملی- سیاوش پورعلی:  روند رفع فیلترینگ 
شباهت بسیاری زیادی به طرحی دارد که براساس آن 
می خواستند کنکور را حذف کنند ولی طبق تحقیقات و 
بررسی ها این مافیای کنکور بود که اجازه برداشتن این 
که  کارشناسان حوزه آموزش معتقدند  آزمون را نداد. 
فروش کتاب ها و کلاس های کنکور آنقدری گردش مالی 
گردن کلفت در راس آن  که شاهد حضور مافیای  دارد 
که به مافیای فیلترشکن نسبت  باشیم همان موردی 
می دهند. سخنگوی دولت در جمع خبرنگاران خطاب 
به مافیاها گفت:  »هیچ مافیایی توان ایستادگی در مقابل 
گر توجه کنیم  وفاق مردم ایران را ندارد، هیچ مافیایی«. ا
نه تنها گرایش های غیراصولگرایی بر برداشتن فیلترینگ 
کید دارند، بلکه چهره های تندرو هم می خواهد این  تا
نوع از محدودیت در ایران پایان یابد.  »مسعود پزشکیان« 
با وعده رفع فیلتریگ وارد پاستور شد و از روز اول بررسی  
آن را در دستور کار قرار داد ولی حالا که بیش از ۱۰۰ روز از 
شروع به کارش می گذرد هنور به  نتیجه نرسیده است. فشار 
رسانه ها و شهروندان به او برای انجام این مهم زیاد است 
در هفته های اخیر مشاهده می کنیم خبرنگاران هرکجا که 
اعضای هیات دولت را می بینند در مورد زمان برداشتن 
این محدودیت می پرسند، جواب ها اما همچنان متمرکز 
بر موضوع نیست و به شکلی هنوز از ابهام در رنج است. با 
همه حواشی این پروژه همچنان در دست بررسی است 
ولی باید ببینیم سرنوشت رفع فیلترینگ با وضعیت کنکور 

چه شباهت ها و چه تفاوت هایی دارند. 

   درآمدی 10 برابر بودجه دولت؟
بنابر گزارشات منتشر شده مافیای فیلترینگ سالانه 
حدود ۶۰ هزار میلیارد تومان از فروش فیلترشکن سود 
می برند که باتوجه به عدد بزرگ این خرید و فروش باید 
بگوییم مقصدش مشخص نیست و نه تنها دولت نمی تواند 
از آنها مالیات بگیرد بلکه زورش هم به آنها نمی رسد. در 
همین مورد باید به میزان بودجه سالانه دولت در سال 
۱۴۰3 اشاره کنیم. طبق گزارشات منتشر شده کل بودجه 
سال گذشته دولت چیزی حدود ۶ هزار میلیارد تومان 

گزارش شده است. باتوجه به این فاصله باید ببینیم آیا زور 
پزشکیان به مافیای قدرتمند فیلترشکن خواهد رسید؟

   گرفتار در وعده ها
مجموعه دولت تلاش می کند تا خود را در این مورد 
گذشته در همین  پرتحرک نشان دهد. پزشکیان روز 
مورد بیان داشت:  »نتایج ارزیابی های علمی و تحلیل 
اثرات اجتماعی فیلترینگ نشان می دهد که هیچیک از 
ح محقق نشده بلکه مضرات و مشکلات  اهداف این طر
دیگری نیز ایجاد کرده، اما تعجب آور است که ما همچنان 
نسبت به ادامه این روند پرضرر و بی نتیجه اصرار داریم«. 
همچنین »شهرام دبیری«، معاون پارلمانی رئیس جمهور 
هم روزگذشته با اشاره به آخرین اقدامات دولت در 
موضوع فیلترینگ گفت: »موضوع فیلترینگ در دست 
اقدام است و ان شاءا... به زودی حل می شود«. »فاطمه 
مهاجرانی«، سخنگوی دولت هم در پاسخ به سوالی 
در همین رابطه اظهارداشت: »رفع مسدودسازی یا 
فیلترینگ و ضابطه مندشدن آن مطرح شد. از روز اول در 
دستور کار قرار گرفت و در حال پیگیری است. درباره طرح 
دولت برای ارائه به شورای عالی فضای مجازی گفت وگو 
کردیم اما در نهایت کارگروهی مسئول بررسی آن شد. هیچ 
مافیایی توان ایستادگی در مقابل وفاق مردم ایران را 
ندارد، هیچ مافیایی. امیدوارم با تصمیم کارگروه به سمت 

ضابطه مندشدن فضای مجازی خواهیم رفت«.

   جامعه و فضای مجازی
کتاب  هفته  به  مناسبت  که  خمینی«  »سیدحسن 
جلد   ۵۰۰ چاپ  »برای  داشت:  بیان  می کرد،  صحبت 
همان  اما  می شود  اعمال  سخت گیرانه  ممیزی  کتاب، 
کتاب به صورت فایل PDF به طور وسیع منتشر می شود. 
ح است،  امروز بحث بر سر بودن یا نبودن فیلترینگ مطر
اما در همین شرایط قریب ۵۰ میلیون نفر عضو تلگرام 
هستند. امروز داشتن ۲ یا 3 مدرک دکترا مدشده، اما اندازه 
ک ها هم کمی  لیسانسه هم سواد ندارند. در این شرایط ملا

می شوند«.

   نظر مثبت جلیلی 
»سعید جلیلی«، نامزد انتخابات ریاست جمهوری 
که موضوع  کنش به سوالی  و از چهره های تندرو در وا
فیلترنگ و حجاب اشاره داشت، گفت: »برخی مصادیق 
مثل حجاب و فیلترینگ، پاسخ فرهنگی دارد نه امنیتی. 
زندگی  با  و  دارد  مختلف  ابعاد  مجازی  فضای  عرصه 
مردم عجین شده است. در فضای مجازی هم آسیب 
نه  کرد  ایجاد  مسئولیت پذیری  باید  ولی  دارد  وجود 
گر مسئولیت پذیری ایجاد شد، ضایعات آن  محدودیت. ا
به حداقل می رسد و فرصت آن بیشتر می شود. مفهوم 
مسئولیت پذیری مبنای عمیق فرهنگی است و باید باور 

داشته باشیم«.

   تفاوت نگاه در شورا 
«، نمانیده جبهه  پایداری در مجلس و  »رضا تقی پور
عضو حقیقی شورای عالی فضای مجازی که خود را مخالف 
رفع فیلتر می نامد، خطاب به پزشکیان اظهارکرد: »آقای 
رئیس جمهور بارها اعلام کرده اند که به کار کارشناسی اعتقاد 
گر  دارند. بر همین اساس به عنوان یک کارشناس، معتقدم ا
دولت می تواند محتوای ضداخلاقی که در داخل این سکوها 
منتشر می شود، حذف یا مسدود کند و راه حل فنی برای 
این کار دارد، بیاید ارائه بدهد و فیلترینگ را بردارد« اما این 
تنها دیدگاه در این شورا که می تواند در رفع فیلترینگ نقش 
بسزایی داشته باشد، نیست. »محمدحسن انتظاری«، دیگر 
کید بر اینکه نباید همه مدیریت  عضو حقیقی این شورا با تا
فضای مجازی را به دست مدیران پلتفرم  ها بدهیم، گفت: 
کنیم زیرا معتقدیم باید در  »ما لزوما نمی خواهیم فیلتر 
فضای مجازی همه به یک میزان دسترسی داشته باشند 
ولی آیا آنها هم می پذیرند. بحث بر سر این موضوع است 
که سکوها و پلتفرم هایی که می خواهند در ایران خدمات 
ارائه کنند باید ضوابط کشور را بپذیرند، البته این موضوع 
گر امروز اجازه دهیم بدون  باید باز و شفاف باشد زیرا ا
محابا و ضابطه  بخواهند در کشور سرویس ارائه کنند بعدا 
امکان قانونمندکردن آنها فراهم نخواهد بود و دوم اینکه 

فرصت های کشور از دست خواهد رفت«.

»آرمان ملی« تلاش دولت برای رفع فیلترینگ را بررسی می کند

نبرد پاستور با مافیای فیلترینگ
      آیت ا... سید حسن خمینی:  50 میلیون ایرانی با فیلتر شکن در تلگرام هستند

روایت محمد هاشمی  از احتمال ابلاغ 
قانون عفاف و حجاب از سوی دولت

وظیفه اجرای قانون حجاب و عفاف 
از پزشکیان ساقط شده است

»قانون عفاف و حجاب جزو اولویت های 
دولت نیست بلکه با اقدامات فرهنگی و 
ایجابی آن را در دولت پی خواهیم گرفت.« 
بیان این جمله از سوی معاون پارلمانی 
رئیس جمهور، آیا به این معناست که مسعود 
پزشکیان از ابلاغ آنچه که طبق قانون برعهده 
دارد، خودداری خواهد کرد؟ بحث حجاب 
و تغییر در نحوه برخورد با بی حجابی، از آن 
دست مواردی بود که بیش از همه در زمان 
انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم خودی 
نشان داد. گشت های ارشاد که تا اردیبهشت 
مختلف  قسمت های  در  امسال،  همین 
شهر مستقر بودند. پس از انتخاب مسعود 
پزشکیان به عنوان رئیس جمهور ایران، چند 
ماهی است که حضورشان کمرنگ شده و 
منتظر اجرای قانون عفاف و حجاب هستند، 
قانونی که حالا با وعده رئیس جمهور معلوم 
نیست به چه سرنوشتی دچار می شود. آیا 
ابلاغ آن به دست محمدباقر قالیباف انجام 
خواهد شد یا قالیباف هم از ابلاغ آن شانه 
کرد؟ مطابق اصل یکصد و  خالی خواهد 
بیست و سوم قانون اساسی جمهوری اسلامی  
ایران »رئیس جمهور موظف است مصوبات 
مجلس شورای اسلامی  یا نتیجه همه پرسی 
را پس از طی مراحل قانونی و ابلاغ به وی 
امضا کند و برای اجرا در اختیار مسئولان 
بگذارد«. همچنین مطابق ماده )۱( قانون 
مدنی اصلاحی ۱۴/ 8/ ۱3۷۰، مصوبات مجلس 
شورای اسلامی  و نتیجه همه پرسی پس از طی 
مراحل قانونی به رئیس جمهور ابلاغ می شود. 
رئیس جمهور باید ظرف مدت پنج روز آن را 
امضا و به مجریان ابلاغ و دستور انتشار آن 
را صادر کند و روزنامه رسمی  موظف است 
ظرف مدت ۷۲ ساعت پس از ابلاغ منتشر 
نماید. بر اساس تبصره ماده مذکور هم، در 
صورت استنکاف رئیس جمهور از امضا یا 
ابلاغ قانون در مهلت ۵ روزه مذکور، به دستور 
رئیس مجلس شورای اسلامی  روزنامه رسمی  
موظف است ظرف مدت ۷۲ ساعت متن 

قانون را چاپ و منتشر کند.
   پزشکیان و احساس وجوب 

یک فعال سیاسی در خصوص پیش بینی 
از احتمال صرفنظر رئیس جمهور از ابلاغ 
ح  قانون حجاب و عفاف اظهار داشت: طر
عفاف و حجاب، یک مساله شرعی است و 
هم برای زن و هم برای مرد جزو فروع دین 
به شمار می آید. محمد هاشمی  گفت: فروع 
گرچه جزو واجبات است اما انجام  دین هم ا
آن شرایطی را می طلبد. یکسری از فروعات 
که مربوط به خود شخص است.  هستند 
مثلا نماز برای جمع نیست، بلکه موضوعی 
شخصی است. اصل روزه هم به اینگونه است. 
گی را دارند. اما یکسری  حج و... هم این ویژ
 ، عبادات مانند امر به معروف و نهی از منکر
گر من  جمعی هستند. مفهومی که می گوید ا
منکری را در جامعه می بینم وظیفه دارم 
که کاری را انجام دهم تا آن منکر ادامه دار 
نشود. منتهی برای همین عبادات اجتماعی 
که  هم شرایطی گذاشتند. وی افزود: من 
می خواهم امر به معروف و نهی از منکر کنم، 
اولا خودم نباید مرتب آن مکروه شوم، دوما 
اینکه امر به معروف و نهی از منکر مرتبه هایی 
دارد و زمانی بر شخص واجب می شود که 
شرایط لازم برای نهی از منکر وجود دارد، 
حاضر باشد. اینکه گفته اند لایحه عفاف و 
حجاب جزو اولویت های ما نیست، باید در 
کنارش این هم گفته شود که ایشان شرایط 
لازم را نمی بینند و احساس وجوب نمی کنند. 
وی با بررسی شرایط امروز جامعه ایران اظهار 
کرد: امروز شرایطی فراهم نیست که بخواهیم 
مانع آزادی مردم در انتخاب پوشش خود 
لج  نمی پذیرد،  را  کار  این  جامعه  شویم. 
می کند، اعتراض می کند و... این به نفع کشور 
نیست. این تحلیل، یعنی اینکه شرایط امر به 
معروف و نهی از منکر وجود ندارد و وقتی هم 
که شرایط محیا نباشد وظیفه از مجری قانون 

سلب می شود.
   شرایط مناسب نیست

که پزشکیان  هاشمی  در این خصوص 
می تواند از ابلاغ این قانوت اجتناب کند، بیان 
کرد: دکتر پزشکیان در حال حاضر شرایط 
مناسب  را  عفاف  و  حجاب  قانون  اجرای 
نمی بیند. او به خوبی می داند که وضعیت 
کشور به نوعی نیست که بتوان این لایحه را اجرا 
کرد. بنابراین وظیفه از ایشان ساقط می شود. 
ع می گوید و  این همان چیزی است که شر
ع هم همین حکم را  قانون برگرفته شده از شر
می دهد. وی در ادامه با اشاره به مواد قانونی 
در مورد ابلاغ قوانین مبنی بر اینکه در صورت 
خودداری رئیس جمهور از ابلاغ قانون، رئیس 
مجلس آن را ابلاغ می کند، گفت: توضیحاتی که 
داده ام تنها شامل آقای پزشکیان نمی شود. 
این امر شامل همه ما می شود. حتی آقای 
 ، قالیباف هم در امر به معروف و نهی از منکر
با  و  است  کم  حا کشور  بر  که  شرایطی  با 
سابقه ای که در مورد گشت ارشاد و هشدار به 
بی حجاب ها داشته ایم، وظیفه ای ندارد. وی 
تصریح کرد: مخالفان هم بدانند که مطابق 
همان شرعی که از آن برای مبارزه با بی حجابی 
صحبت می کنند، تشخیص را باید به عهده 

خود شخص گذاشت. 


